
گــروه اقتصــادی - رئیــس 
کنفدراسیون صادرات ایران می گوید 
در ماه های گذشــته با اصلاح برخی 
سیاســت های اجرایــی و همراهی 
بیشــتر دولت با صادرکنندگان، روند 
بازگشــت ارز حاصل از صادرات به 

کشور تسهیل شده است.
محمــد لاهوتــی اظهــار کرد: 
بحــث بر ســر رفع تعهــدات ارزی 
صادرکنندگان از ســال ۱۳۹۷ مطرح 
بود و در این دوره بارها سیاست های 
اجرایی برای آن تغییر کرد. بر اســاس 

آخرین تحــول صورت گرفته که در 
دولت جدیــد نیز اجــرای آن ادامه 
پیــدا کرد، چهار راه برای بازگشــت 
ارز صادرکنندگان به کشــور وجود 
دارد. نخســتین راه کــه بخش مهمی 
از ارز حاصــل از صادرات را به خود 
اختصاص داده عرضه ارز در ســامانه 
نیماســت کــه رونــد آن در ماه های 

گذشته نیز ادامه داشته است.
وی ادامه داد: دومین شیوه فروش 
کوتاژهای صادراتی به واردکنندگان 
اســت که این شــیوه نیز در ماه های 

گذشته به خصوص در محموله های 
کوچک تــر ادامــه داشــته اســت. 
واردات در برابــر صادرات و فروش 
ارز بــه صرافی های مجــاز نیز دیگر 
شیوه هایی اســت که برای بازگشت 
ارز بــه کشــور در دســتور کار قرار 
گرفته است. خوشــبختانه در دولت 
ســیزدهم با مصوبه ابلاغی از سوی 
معاون اقتصــادی رئیس جمهوری و 
همکاری که سازمان توسعه تجارت 
با صادرکنندگان داشــته است، امکان 
اجرای تمام این شــیوه ها فراهم شده 

و مشکلات به حداقل رسیده است.
رئیس کنفدراســیون صادرات 
ایران بــا بیــان اینکه میــزان ایفای 
تعهــدات ارزی صادرکنندگان از مرز 
۸۰ درصد گذشــته، بیان کرد: آمارها 
نشــان می دهد که روند بازگشت ارز 
به کشــور با کاهش مشکلات نسبت 
به گذشــته ادامه دارد. در این فرایند 

کمیته ارزی نیز هر هفته جلسات خود 
را با حضور مسئولان سازمان توسعه 
تجارت تشــکیل می دهد و بسیاری 
از شــرکت های صادرکننــده که در 
این ســال ها با مشکل مواجه بوده اند، 
گزارش خود را ارائه کرده و اقدامات 
لازم برای حل مشــکل آنها در دستور 
کار قرار گرفته است. با مصوبه دو روز 

قبل بانــک مرکزی نیز می توان انتظار 
داشت که بخش دیگری از مشکلات 

اجرایی نیز برطرف شود.
لاهوتی با اشــاره به مشکلاتی 
کــه فاصله میان نــرخ نیمایی و نرخ 
ارز در بــازار آزاد ایجاد کرده، تصریح 
کــرد: بحث درباره کاهش این فاصله 
از ماه ها قبل مطرح بوده اما متاســفانه 

هنوز راهــکار دقیق و نهایی برای آن 
ارائه نشده است. در روزهای گذشته 
نیــز که بار دیگر بحث افزایش قیمت 
ارز مطرح شده، این فاصله مشکلات 
خاص خود را ایجاد کرده اســت. ما 
امیدواریم تصمیم گیــران اقتصادی 
در نهایت به راهکاری برســند که این 
آزاد به حداقل برسد.فاصله قیمت میان نرخ نیمایی و بازار 

رئیس کنفدراسیون صادرات تشریح کرد؛

چهار روش بازگشت ارز به کشور؛ ایفای بیش از ۸۰ درصدی تعهدات

گروه اقتصادی - قاســم نوده 
فراهانــی ، اعتراض های اخیر صنف 
فروشــندگان لــوازم خانگــی را به 
بازرسی های اخیر تعزیرات حکومتی 
نسبت داد و افزود: بخشی از اعتراض 
این صنف بر حق است. بنا به قوانین 
جدید تولیدکنندگان و واردکنندگان 
ملزم هستند که بر کلیه کالاهایی که در 
بازار عرضه می کنند برچسب جامع 
تجارت را نصب کنند که متاســفانه 

کالاهایی که از ســال های گذشــته 
خریــداری و در انبار فروشــندگان 

وجود دارد این برچسب  را ندارند.
وی در ادامه بیان کرد: 22 خرداد 
بازرســان تعزیزات حکومتی برای 
رصــد انبارهای فروشــندگان لوازم 
خانگی به خیابان سه راه امین حضور 
رفته بودند که این فروشندگان کرکره 
واحدهــای صنفــی خــود را پایین 

کشیدند.

رئیس اتاق اصناف با اشــاره به 
مشکل تراکنش مالیاتی صنف لوازم 
خانگــی، تصریح کرد: جلســاتی را 
اتاق اصناف با ســازمان امور مالیاتی 
و وزارت اقتصــاد، برگــزار کرد و 
درنهایت مقرر شد تراکنش هایی در 
سال ۹۹ که جزو کسب و کار صنوف 
نبــوده معاف از مالیات شــوند اما از 
سال ۱4۰۰ به بعد مبنای اخذ مالیات 
تراکنش هایــی که صــورت گرفته 

است، باشــد. به گفته نوده فراهانی؛ 
اظهارنامه صنف لوازم خانگی و سایر 

صنوف تا ۱5 تیر تمدید شد.
رئیس اتاق اصنــاف تهران در 
پاســخ به این پرســش که سراجان 
نســبت به فعالیت اتباع خارجی در 
صنف خــود اعتراض دارند و بر این 
باورند که فعالیت آنها در کسب و کار 
آنها خلل ایجاد کرده اســت آیا اتاق 
اصناف با این اعتراض همراه است؟ 
افزود: اتباع خارجی ســالیان ســال 
اســت که در این صنف فعال هستند 
پرسش این اســت که چرا اعتراض 
خود را در این زمان طرح کردند؟ این 
اتباع از وزارت کشور مجوز فعالیت 
دارنــد وقتی دولت و نظــام به آنها 
مجــوز می دهد من نمی توانم در این 

خصوص اظهار نظر کنم.
عضو هیات رییسه اتاق اصناف 
ایران کاهش فروش روزانه کسب و 
کارهــا را  پذیرفــت و افزود: کاهش 
قــدرت خرید مردم رکــود در بازار 
را تشدید کرده و من نیز نمی خواهم 
و نمی توانم منکر این مهم شــوم اما 

گزارشی از تعطیلی واحدهای صنفی 
در این روزها به دلیل ورشکســتگی 

به دست ما نرسیده است.
نوده فراهانی تاکید کرد: بیشــتر 
روســای اتاق های اصناف کل کشور 
از رکــود حاکــم در بازار شــکایت 
دارنــد. چراکه فــروش واحدهای 
صنفی در 2 شــیوع بیمــاری کرونا 
کاهش چشمگیری کرد و این روزها 
نیز قدرت خرید مردم تقلیل پیدا کرده 
اســت از این رو خواستار تخفیف در 
میزان مالیات هستند و به نظر می رسد 

که این درخواست به جا باشد.
رئیس اتاق اصناف تهران با بیان 
اینکه امــکان تعویض لوازم خانگی 
برای مردم دشوار شده است، افزود: 
قــدرت خرید مردم در بــازار تاثیر 
مســتقیمی گذاشته است و نمی توان 
تاییــد کرد که شــرایط مالی صنوف 
مســاعد اســت. وی در پایان گفت: 
گزارشــی از تاثیر قطعــی برق برای 
صنوف به دســت ما نرسیده است و 
از هفته های آینده اثرات آن ملموس 

خواهد شد.

رئیس مرکز پایش کسب و کار  :

هیأت مقررات زدایی ای نماد را به رسمیت 
نشناخته است

دبیر ستاد نان  :

گروه اقتصادی -  رئیس مرکز پایش کســب و کار با بیان اینکه متاسفانه 
برخی دســتگاه ها در یک ماه اخیر مجوزی صادر نکرده اند گفت: در این ماه 
5۳ هزار مجوز درخواســت شــده که ۱4 هزار تای آن، یعنی2۷ درصد از کل 

صادر شده است.
سید امیر سیاح، رئیس مرکز پایش محیط کسب و کار وزارت اقتصاد در 
حاشیه جلسه هیأت مقررات زدایی گفت: در این جلسات مقررات مخل کسب 

و کار و تولید مطرح شد و بنا شد ۳ مشکلی که مطرح شده بود رفع شود.
وی با تأکید بر اینکه برای اولین بار درباره مجوزهای شهرداری ها تصمیم 
گیری و تسهیل سازی صورت گرفت، افزود: همچنین 2۱ مجوز شهرداری تهران 
به نمایندگای از شهرداری های سراسر کشور به تصویب رسید که تسهیل شود. 
مقرر شد در صورتی که این مجوزها به تأیید شهرداری هم رسید، با همکاری 
وزارت کشور سایر ۱2۰۰ شهری که شهرداری دارد سایر مجوزهایشان اعم از 

پروانه کسب، مجوزهای حمل و نقل و ساخت و ساز نیز تسهیل شود.
این مقام مسئول در رابطه با مشکل اصناف برای اخذ مجوز ادامه داد: اصناف 
تا قبل از اینکه پروژه صدور مجوزهایشان کلید بخورد، از طریق درگاه اصناف 
مجوز خودشــان را می گرفتند و کمتر مشــکل داشتند ولی الان که مجوزهای 
دستگاهی در حال صدور است، سختی های مجوزهای اصناف در حال روشن 
شــدن است. یک مشکل فنی وجود داشــت و در جلسه ای که با اتاق اصناف 
دراســفندماه داشــتیم قول دادند که تا آخر خرداد سامانه ایرانیان اصناف را بالا 
بیاورند وی در رابطه با مشــکلی که درگاه ملی مجوزها با ثبت احوال داشــت، 
گفت: ثبت احوال همکاری نکرد و مشکل احراز هویت را از طریق همکاری با 
وزارت ارتباطات رفع کردیم.  رئیس مرکز پایش محیط کسب و کار افزود: یک 
مشکل برای مشاغل خانگی غذایی این است که سازمان غذا و دارو همکاری 
و تســهیل نمی کند. بهمن ماه به توافق رسیدیم که شرایطی را تدوین کنند که 
خانه ای اگر آن شرایط را داشت و تأیید کردند مجوز بدهند. اما وقتی خواستیم در 
درگاه مجوزها ببریم شروط جدیدی گذاشتند. در حال حاضر مجوز تمام مشال 

خانگی صادر می شود به جز مشاغلی که به حوزه خوراکی مربوط می شود.
سیاح با بیان اینکه از این هفته انشاالله هر هفته فهرست درخواست و دور 
مجوز توسط دستگاه ها را منتشر می کنیم، گفت: در یک ماه منتهی به 2۱ خرداد، 
5۳ هزار مجوز درخواست شده که ۱4 هزار تای آن، یعنی 2۷ درصد از کل صادر 
شده. برخی دستگاه ها از جمله وزارت صمت، جهاد کشاورزی، علوم، فرهنگ، 
بهداشت و بانک مرکزی مجوزها را صادر نکرده اند. البته برخی دستگاه ها مثل 
آموزش پرورش زمان صدور مجوزهایشــان بیش از ۳۰ روز اســت. سیاح در 
پاسخ به سوالی درباره آخرین وضعیت ای نماد گفت: درباره ای نماد باید رئیس 
کارگروه مربوطه یعنی وزیر ارتباطات پاسخ دهد. در اینباره هیأت مقررات زدایی 
ای نماد را به رسمیت نشناخته و در دوره جدید همه مجوزهای وزارت صمت 
به جز ای نماد به تصویب رسیده است. دلیل آن هم این است که اینماد هویت 
کسب و کاری ندارد و ما درباره هزینه ای که گرفته می شود اشکال می گیریم. چرا 
باید وزارت صمت برای گرفتن نماد اعبتار پول بگیرد. همچنین مجوز نقل نماد 
اعتبار یک بیزینس بخش خصوصی است و طبق اصل 44 دولت نباید وارد شود.

اقتصادی 6

این کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه معتقدم قیمت دلار تابع عوامل اقتصادی و سیاسی 
اســت اگر عوامل بهبود پیدا نکند شــرایط همین خواهد بود و ممکن اســت بدتر هم شود، 
گفت: اولین عامل، تورم اقتصادی ایران اســت و تا زمانی که تورم اقتصادی کشــور مهار 
نشــود، همچنــان قیمت دلار افزایشــی و فزاینده خواهد بود و براوردها نشــان می دهد 
کــه نرخ تورم کشــور در حالت بدبینانه حتــی عددهای بالاتراز 50 درصــد را ثبت کند.

رییس اتاق اصناف تهران مطرح کرد:

کاهش قدرت خرید، عامل 
رکود بازار

رئیس اتاق اصناف تهران گفت: کاهش قدرت خرید مردم رکود در بازار را تشدید کرده 
و من نیز نمی خواهم و نمی توانم منکر این مهم شوم، اما گزارشی از تعطیلی واحدهای صنفی در این روزها 

به دلیل ورشکستگی به دست ما نرسیده است.

گروه اقتصــادی - ربات های  
معاملــه گر راهنمایی هایــی را برای 
تصمیم گیری به معاملــه گران ارائه 
می دهند و در کاهش اشتباهات معامله 

گران موثر هستند.
کلاهبــرداران بــا اســتفاده از 
ربات های یکی از برنامه های شــبکه 
های اجتماعی اقدام به سرقت دارایی 
فعالان کریپتــو می کنند.این ربات ها 
برای فریب سرمایه گذاران در مراحل 
احراز هویــت دو مرحله ای طراحی 

شده اند.
 بر اســاس گزارشی از شرکت 
امنیت سایبری intel۴۷۱، ربات های 
رمز یک بار مصرف )OTP( کاربری 
آســانی دارند. با توجه به مبلغی که از 
یک ســرقت موفقیت آمیز به دست 
می آید، می توان گفت اســتفاده از این 
ربات ها برای هکر ها کاملا مقرون به 

صرفه است.
ربــات تریدر یا ربــات معامله 

یک سیســتم نرم افــزاری خودکار 
اســت که به جای انسان، کار تحلیل 
قیمت و معاملــه ارز های دیجیتال را 
انجام می دهد. مبنــای کار این ربات 
ها، تجزیه و تحلیل اســت و براساس 
شــاخص های فنی معامله می کنند و 
می توانند مانند انســان ها با حدس و 

گمان کار خود را پیش ببرند.
طبق گفته کارشناسان ربات های 
معامله گر بســیاری، در بازار وجود 
دارنــد که البتــه تمام ایــن ربات ها 
سودآور نیستند و ممکن است برخی 
از آن ها به درستی کار نکنند و به دلیل 
نقص هــای فنی یا امنیتی باعث ضرر 

معامله گر ها بشوند.
نقش ربــات معامله گر در 

بازار ارز دیجیتال چیست؟  
آرتا اســدی فعال در حوزه ارز 
دیجیتــال  گفــت: ربات های معامله 
گر نرم افزار و برنامه های کامپیوتری 
هستند که کد نویسی شدند و در اصل 

کد ها درکی از وضعیت بازار سرمایه 
دارند. ربات ها ســفارش می گذارند 
و خود مســتقل  برای معامله تصمیم 

گیری می کنند.
ایــن ربات ها، معاملــه گران را 
برای تصمیم گیــری بهتر راهنمایی 
می کنند و در کاهش اشتباهات معامله 
گران موثر هستند. به این صورت که 
در محاســبات مختلف دقت بالایی 
دارنــد و تحت تاثیــر هیجانات قرار 

نمی گیرند.
مبنای فعالیــت ربات های 

معامله گر چیست؟
اگــر  ربات هــای معامله گر، بر 
اساس اســتراتژی نوشته شده باشند، 
همیشه با حفظ آن استراتژی فعالیت 
می کنند. مبنای کار این ربات ها عموما 

درکی اســت که از وضعیــت بازار 
دارند. این ربات ها اگر براساس هوش 
مصنوعی باشند از روش های هوش 
مصنوعــی و الگوریتم هــای هوش 
مصنوعــی اســتفاده می کنند که این 
الگوریتم ها نیز عموما تست شدند و 

نتایج خود را نشان داده اند.
ربات هــای معاملــه گر، 
ریسک معاملات بازار رمزها را 

کاهش می دهند
چند نوع ربات معامله گر در 

بازار رمز ارز وجود دارد؟
 یــک نوع از ربــات معامله گر 
در قالــب معرفی کننده اســتراتژی 
وجود دارد. بــه این صورت که، دیتا 
و اســتراتژی پایه را بررسی می کند و 
در پایان نتیجه ای که به دست می آید، 

براساس استراتژی سیگنال میدهد که 
هم اکنون شرایط این استراتژی انجام 

شده و میتوانید وارد معامله شوید.  
ربات های معاملــه گر دیگری 
براساس هوش مصنوعی وجود دارند 
که درک قوی و عمیق تری از بازار به 
دســت می آورند و طبق برنامه ای که 
دارند، متغییر های بیشــتری را چک 
می کنند و طبیعتا می توانند راهنمایی 

و تصمیم گیری انجام دهند.
البتــه  ربات هــای معاملــه گر 
بســیاری با کد رایگان و یا فروشی در 
بازار وجود دارند، اما مسلما تمام این 
ربات ها با کیفیت و سودآور نیستند؛ 
لــذا کاربران باید دقت بســیاری در 
نحوه اســتفاده و انتخــاب ربات ها 

داشته باشند.

چه حجمــی از  معاملات در 
بازار رمز ارز توسط ربات های 

معامله گر انجام می شود؟  
درصــد حجم معامــلات بازار 
ارز دیجیتال توسط ربات های معامله 
گر قابل اندازه گیری نیســت، اما در 
بازار هــای جهانی حجــم زیادی از 
 hft معامــلات بــه ویژه معامــلات
)معاملات با حجم و نوســانات بالا( 
با استفاده از ربات ها انجام می شود که 
شاید اصلا امکان اندازه گیری وجود 

نداشته باشد.  
آیا در بازار ســرمایه نیز 
ربات هــای معامله گــر وجود 

دارند؟
در بــازار ســرمایه ایــران نیز 
ربات های معامله گــر وجود دارند، 

امــا ممکن اســت ربات هــا فقط به 
کاربران مشــورت بدهند و تصمیم 
گیر نهایی کاربر است. زیرا در بورس 
ایران امکان اتصال ربات به سیســتم 
معاملاتی بــرای معامله گران وجود 
نــدارد. از این جهت صرفا می توانند 
با تحلیل داده ها، یکســری مشورت 

انجام دهند.
معاملات الگوریتمی نمونه 

فعالیت ربات ها در ایران
زمانی کارشناس اقتصاد دیجیتال 
گفت: ربات های معامله گر بســیاری 
در بــازار ارز های دیجیتــال وجود 
دارد. یکی از ایــن ربات ها تحلیلگر 
تکنیکال اســت که از اندیکاتور ها و 
ســیگنال ها برای پیش بینی تغییرات 
قیمت استفاده می کند. دیگری ربات 
معاملاتــی الگوریتمی اســت که از 
کد های نرم افزاری برای شناســایی 
فرصت های مناسب خرید یا فروش 
استفاده می کند. بعدی ربات آربیتراژ 

)معنی( اســت کــه از تفاوت قیمت 
در صرافی های مختلف برای کســب 
ســود استفاده می کند. به گفته زمانی، 
همچنین دو ربات دیگر نیز داریم که 
یکی ربات معامله براساس روند است 
که به بررســی روند قیمت در گذشته 
بــرای پیش بینی حرکات بعدی بازار 
می پردازد و دیگری ربات بازارســاز 
اســت که همزمان از ســفارش های 
متعــدد خرید و فــروش برای یک 
ارز اســتفاده می کند. هم اکنون طبق 
برآورد ها ۷۰ تــا ۸۰ درصد از حجم 
کل معاملات بازار ارز های دیجیتال را، 
ربات های معامله گر انجام می دهند. 
ربات هــای معامله گــر دارای مزایا 
و معایبی هســتند کــه مزایای آن به 
ترتیب شامل، امکان مدیریت ریسک 
و شــفافیت در ساختار است. معایب 
این ربات ها نیز، نیاز به دانش سرمایه 
گذاری و آشــنایی با بازار و احتمال 

داشتن ضعف های امنیتی است.

گروه اقتصادی - در نشست دبیر شورای امنیت کشور و مسئولان قضایی و 
انتظامی مقرر شد به  منظور بیمه تمام صندوق های امانات بانک ها، بانک مرکزی و 

وزارت اقتصاد پیشنهاد های خود را ظرف یک هفته ارائه دهند.
به منظور بررسی ابعاد فنی، قضایی، حقوقی، ایمنی و انتظامی حفاظت از صندوق 
امانات بانک های سراســر کشور و نگرانی های ایجاد شده پس از سرقت بخشی از 
صندوق امانات بانک ملی ایران، با حضور مسئولان دستگاه قضایی، فرماندهی کل 
انتظامی کشور، بانک مرکزی، مدیر عامل بانک ملی و سایر مسئولان مربوطه، نشستی 
به ریاست سید مجید میراحمدی معاون امنیتی ـ انتظامی وزیر و دبیر شورای امنیت 

کشور برگزار شد.در این نشست ضمن بررسی وضعیت امنیتی و ایمنی شعبه بانک 
ملی که مورد ســرقت قرار گرفته اســت و تشریح وقایع مربوطه، دستور العمل ها، 
ضوابط و مقررات موجود، چگونگی نظارت بر اجرا و نحوه برقراری امنیت و ایمنی 
صندوق های امانات بانک های سراســر کشــور مورد بحث و بررسی قرار گرفت. 
همچنین مقرر شد کارشناسان مربوطه، پیشنهاد های مطرح شده در جلسه امروز برای 
ارتقای سطح ایمنی را مورد بررسی دقیق تر قرار دهند تا در نشست هفته آینده تصمیم 
گیری نهایی به عمل آید. علاوه بر این، مقرر شــد به منظور بیمه تمام صندوق های 
امانات و اصلاح دستورالعمل های موجود در مورد ضوابط بین مشتریان و بانک ها، 

بانک مرکزی و وزارت اقتصاد و دارایی، پیشــنهاد های اصلاحی خود را ظرف یک 
هفته به دبیرخانه شورای امنیت کشور ارائه دهند تا در سیر مراحل تصویب قرار گیرد. 
سید مجید میراحمدی معاون امنیتی و انتظامی وزیر و دبیر شورای امنیت کشور در این 
نشست ابراز امیدواری کرد با اتخاذ تدابیر لازم، شاهد چنین اتفاقات ناباوارانه دیگری 
که باعث آسیب به احساس امنیت عمومی در کشور می شود، نباشیم و صندوق امانات 
بانک ها با ضریب ایمنی کاملا اطمینان بخش و اصلاح برخی از دستورالعمل های 
مربوطه، به کار خود مجدانه ادامه دهند. در این نشست همچنین از اقدامات برجسته 

فراجا و همکاری دادستانی تهران تقدیر و تشکر به عمل آمد.

گروه اقتصــادی - افرادی که 
نســبت به ثبت اعتــراض برای عدم 
دریافــت یارانه و یا دهک بندی اقدام 
و برایشــان یک مرحله واریز شــده 
اســت، باید توجه داشــته باشند که 
امکان برداشــت بــرای هیج یک از 
افــراد معترض فعلا وجــود ندارد و 
باید تا زمان انجام بررسی صبر کنند.

بعــد از آنکه یارانــه جدید در 
اردیبهشت ماه به حساب سرپرستان 

خانوار واریز شــد، مشخص شد که 
حدود شش میلیون نفر از افرادی که 
تا فرودین ماه امســال یارانه دریافت 
می کردند، تحــت عنوان دهک دهم 
حذف شــده اند. ایــن موضوع که با 
تشــخیص وزارت رفاه انجام شــده 
بود، اعتراض بسیاری را به دلیل عدم 
تشــخیص صحیح در دهک بندی به 
همراه داشــت و از این جهت رئیس 
جمهــور دســتور فوری بررســی 

وضعیت کسانی که اعتراض خود را 
ثبت کرده بودند صادر و تاکید کرد که 

به حسابشان واریز انجام شود.
افــرادی که نســبت بــه عدم 
دریافــت یارانــه و دهــک بنــدی 
 اعتراض داشــتند آن را در ســامانه

 hemayat.mcls.gov.ir ثبــت 
کردنــد و بعــد از دو مرحلــه اعلام 
لیست از ســوی وزارت رفاه، برای 
تمامی ایــن افراد، یک مرحله یارانه، 

واریز شــده است ولی مسدود بوده و 
قابل برداشت نیست.

ایــن در حالی اســت که از دو 
مرحلــه یارانــه ۳۰۰ تــا 4۰۰ هزار 
تومانــی که در قالــب مرحله ۱۳5 و 
۱۳۶، واریز شــده بــود، بخش اول 
در 2۱ اردیبهشــت و بخش دوم در 
2۱ خرداد قابل برداشــت شــد،  در 
این بین معترضانی که به حسابشــان 
واریز صورت گرفته بود، این تصور 

را داشــتند که می توانند در خردادماه 
برداشت انجام دهند و حتی پیگیر آن 
نیز شــده اند، در حالی که باید توجه 
داشته باشند، مبلغ واریزی برای آنها 
در ازای یک مرحله بوده است و فعلا 

مسدود باقی خواهد ماند.
قــرار اســت بعد از بررســی 
وضعیت افراد معتــرض در وزارت 
رفاه، در صورت تشخیص مشمولیت 
بــرای دریافت یارانه، مبلغ مســدود 

شده آزاد و قابل برداشت شود.
اینکــه چه زمانــی وزارت رفاه 
بررسی را شــروع خواهد کرد، زمان 
مشــخصی اعلام نشــده ولی ظاهرا 
در هفته های آتی اقدام خواهد شــد، 
هرچنــد کــه با تحــولات اخیر این 
وزارتخانه و استعفای وزیر رفاه، باید 
منتظر تصمیم گیری در این رابطه بود 
ولی به طور حتم بررســی باید انجام 

شود.

گروه اقتصــادی - دبیر اطلاع 
رسانی ســتاد نان اظهار داشت: بانک 
مرکــزی و چند بانک در حال طراحی 
مدلی هســتند و ۱5 استان پایلوت این 
طرح شــدند که از طریق پوز و پایانه 
فروش نصب شده در نانواها مشخص 
می شود که مردم چقدر نان خریده اند تا 
به همان میزان آرد به آنها اختصاص پیدا 
کنــد و اضافه تر از آن، آردی به نانواها 

اختصاص پیدا نمی کند.
میثم جعفری درباره ساز و کار و 
ماموریت ستاد ویژه نان اظهار داشت: 
ستاد نان برای راهبری هوشمندسازی 
نان در وزارت اقتصاد راه اندازی شده  
است و توزیع آرد را مدیریت می کند. 
وی با بیان اینکه بررسی ها نشان 
می دهــد که به صــورت میانگین ۳۰ 

درصد آردی که نانواها ارایه می شود از 
چرخه پخت نان خارج می شود، گفت: 
زنجیــره آرد از زمانــی که خریداری 
کشــاورزی  وزارت  در  می شــود 
مدیریت می شود تا زمانی که در اختیار 
نانوا قرار می گیرد اما موضوع این است 
که بخشــی از آرد از چرخه پخت نان 
مردم خارج می شود. پژوهش ها نشان 
می دهد که میانگین حدود ۳۰ درصد  
میــزان آردی که توســط دولت بین 
نانواها توزیع می شود، از چرخه تولید 
و پخت نان خارج به سمت پخت نان 
فانتزی و شیرینی ها و قنادی ها می رود 

یا به دامداری ها می رسد.
دبیر اطلاع رسانی ستاد نان ادامه 
داد: برای مدیریت این فضا و شــرایط 
مدلی در حال اجرا اســت که بر پخت 

نان نظارت دارد تا آرد نان در نهایت به 
مردم برسد.

جعفــری با اشــاره بــه حضور 
بانک هــا در این طرح گفــت: بانک 
مرکــزی و چند بانک در حال طراحی 
مدلی هستند و   ۱5 استان پایلوت این 
طرح شــدند که از طریق پوز و پایانه 
فروش نصب شده در نانواها مشخص 
می شود که مردم چقدر نان خریده اند تا 
به همان میزان آرد به آنها اختصاص پیدا 
کنــد و اضافه تر از آن، آردی به نانواها 
اختصاص پیدا نمی کند. همچنین این 
موضوع مورد بررسی قرار می گیرد که 
چقدر آرد بــه نانواها اختصاص پیدا 
کرده و چقدر نــان پخت و در اختیار 
مــردم قرار گرفته اســت. دبیر اطلاع 
رســانی ستاد نان افزود: پوزها و پایانه 

فروش اســتفاده در  ایــن مدل از نوع 
اندرویدی جدید هســتند که بانک ها 
در این حوزه سرمایه گذاری کردند تا 
نســبت به راهبری اقدام کنند  و فعلا 
بانک سپه وارد شــده و سایر بانک ها 
هم عملیاتی می شود طرح به صورت 

دقیق تری به اجرا برسد.
وی تاکید کرد : موضوع مهم این 
اســت که مردم نــان را با قیمت بالاتر 
خریــداری نمی کننــد و به هیچ وجه 
قیمت نان بــالا نمی رود اما دولت در 
این طرح نظــارت می کند که این آرد 
فقــط به پخت نان اختصاص پیدا کند 
همچنین مابه التفاوت هزینه های این 
فرایند به حســاب نانوا واریز می شود 
کــه این اقدام در اســتان زنجان انجام 

شده است. 

جعفری با بیــان اینکه فعلا طبق 
طــرح فعلــی یارانه نان بــه نانوا داده 
می شود، تاکید کرد: مردم نان را با همان 
نرخ شهریور ۱4۰۰ خریداری می کنند 
و هیچ افزایش قیمتی برای نان نداریم و 
تا پایان سال این روند ادامه پیدا می کند.
دبیر اطلاع رسانی ستاد نان درباره 
فروش کیلویی نــان گفت: فروش به 
صورت کیلویی از گذشــته هم رایج 
بــوده و از قدیم هم بــرای وزن دقیق 

چانه نان به صــورت کیلویی فروش 
انجام می شــد و دلیل بررسی فروش 
کیلویی نــان در واقع جلوگیری از کم 
فروشی است و ارتباطی با هدفمندی و 
طرح یارانه ندارد. وی با تاکید براینکه 
فــروش کیلویی نان بعُد نظارتی دارد، 
ادامه داد: نانوا به ازای هر یک نان، آرد 
تحویل می گیــرد و باید یه طور دقیق 
مشخص شود در  هر نان چه مقدار آرد 

مصرف شده است.

با تداوم فقدان قانون رمز ارزها در ایران؛

۸۰ درصد بازار ارزهای دیجیتال در دست ربات هاست!

مهلت یک  هفته ای به بانک مرکزی و وزارت اقتصاد برای ارائه پیشنهادها به منظور بیمه تمامی صندوق های امانات

معترضان یارانه توجه کنند؛ واریزی شما قابل برداشت نیست

قیمت نان به هیچ وجه افزایش پیدا نمی کند
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